



AMNESTY INTERNATIONAL JOINT PUBLIC STATEMENT

AI Index: MDE 23/2358/2015

1 September 2015

Saudi Arabia: A Closed letter from Human Rights Organizations to the Saudi leadership

Sent on 16 July 2015 and no reply has been received as yet



His Majesty the Custodian of the Two Holy Mosques, King Salman bin Abdul Aziz Al Saud, King of Saudi Arabia

His Royal Highness Prince Mohammed bin Nayef bin Abdul Aziz, Crown Prince, Deputy Prime Minister and Interior Minister

His Royal Highness Prince Mohammed bin Salman bin Abdul Aziz, Second Crown Prince, Second Deputy Prime Minister and Defense Minister

Your Majesty and Royal Highnesses

We are gravely concerned about the worsening situation of human rights defenders in Saudi Arabia as they continue to face severe risks for their peaceful activism. Many of them are still in detention on fabricated charges where they are inadequately protected from torture and other ill-treatment, and subjected to inhumane conditions. The right to freedom of expression is violated, as they are banned from freely expressing their opinions on the Internet or through other media, and face threats, intimidation, arbitrary arrests, prosecutions and harassment as a result. Both the cyber-crime and counter-terror laws, adopted in 2007 and 2014 respectively, are arbitrarily applied to target peaceful human rights defenders.

We, the undersigned human rights organizations, are writing to ask you during this holy month of Ramadan, that you release all the detained human rights defenders and prisoners of conscience, including **Walid Abu Al-Khair**, Dr. **Mohammed Al-Qahtani**, Dr. **Abdullah Al-Hamid**, Dr. **Abdulkarim Al-Khodr**, **Raif Badawi**, **Mohammad Al-Bajadi**, **Fadel Al-Manasef**, **Fawzan Al-Harbi**, **Sheikh Sulaiman Al-Rashudi**, **Issa Al-Nukheifi** and all of their colleagues. This move will constitute a positive step and reassure the international community, as all of these activists have not committed any offense whatsoever and they have simply exercised their right to peaceful and legitimate work in the defense and promotion of human rights.

We are very concerned about the physical and psychological integrity of these human rights defenders and prisoners of conscience in the wake of the many documented reports of their ill-treatment and lack of access to necessary health care. We consider that the situation of detained human rights defenders in Saudi Arabia is inconsistent with the United Nations provisions set forth in the "Standard Minimum Rules for the Treatment of Prisoners."

This should also comprise the right for local human rights organizations to work legally in a safe and enabling environment without fear of reprisals and free from any form of intimidation and harassment. This requires the abolition of all laws that unlawfully limit or restrict freedom of expression through the traditional media or social media networks.

As noted above, the cybercrime and counter-terrorism laws, in particular, have been applied in an arbitrary manner to silence human rights defenders and to unlawfully restrict freedom of expression. While we recognize the rights and duties of all states to fight terrorism, we believe as human rights organizations that it is essential to confront such threats in a manner which respects human rights and complies with Saudi Arabia's obligations under international law. That means that human rights defenders must not be prevented or impeded from exercising their rights and responsibilities to defend human rights. We fear that the absence of a safe and enabling environment for the defense and promotion of human rights, and the repression and imprisonment of human rights defenders, has contributed some to resort to violence. We also strongly believe that a real national dialogue with the entire spectrum of peaceful views in the Kingdom is the safest way to accommodate and contain differences.

Your majesty, you mentioned in your meeting with Saudi Arabian human rights bodies on 22 May 2015, that you are working to "achieve justice, and to ensure freedom of expression, and to address the causes of division and its reasons, and not to discriminate, as there is no difference between a citizen and another, or between one region and another, for sons of the nation are equal in rights and duties." Unfortunately, these words have not yet reflected in practice. We urge you today to ensure that the values and principles you have clearly espoused and called for are upheld in reality.

Finally, we call on you to guarantee in all circumstances that all human rights defenders in Saudi Arabia are able to carry out their peaceful and legitimate human rights activities without fear of reprisals and free of intimidation, including judicial harassment.

The co-signed organizations:

1. Amnesty International (AI)

2. Cairo Institute for Human Rights Studies (CIHRS)
3. CIVICUS World Alliance for Citizen Participation
4. Front Line Defenders (FLD)
5. Gulf Centre for Human Rights (GCHR)
6. Human Rights Watch (HRW)
7. International Federation for Human Rights (FIDH) under the Observatory for the Protection of Human Rights Defenders
8. Reporters without Borders (RSF)
9. World Organization Against Torture (OMCT) under the Observatory for the Protection of Human Rights

1 سبتمبر/أيلول 2015

المملكة العربية السعودية: رسالة مغلقة من منظمات حقوق الإنسان الى القيادة السعودية

تم إرسالها بتاريخ 16 يوليو/تموز 2015 ولم يتم الإجابة عليها لحد الآن

جلالة خادم الحرمين الشريفين الملك سلمان بن عبد العزيز آل سعود، ملك المملكة العربية السعودية

صاحب السمو الملكي الأمير محمد بن نايف بن عبد العزيز، ولي العهد نائب رئيس مجلس الوزراء ووزير الداخلية

صاحب السمو الملكي الأمير محمد بن سلمان بن عبد العزيز، ولي ولي العهد النائب الثاني لرئيس مجلس الوزراء ووزير الدفاع

صاحب الجلالة وأصحاب السمو الملكي

نحن قلقون بشكلٍ جدي إزاء الوضع المتدهور للمدافعين عن حقوق الإنسان في المملكة العربية السعودية حيث انهم يستمرون في مواجهة مخاطر شديدة بسبب نشاطهم السلمي. ولا يزال الكثيرون منهم رهن الاعتقال بتهم ملفقة وحماية غير كافية من التعذيب وغيره من أشكال المعاملة السيئة، و يتم تعريضهم لظروف غير إنسانية. أن الحق في حرية التعبير منتهك، حيث يمنع هؤلاء من التعبير عن آرائهم بحرية على الإنترنت أو من خلال وسائل الإعلام الأخرى، ويواجهون التهديدات، الترهيب، الاعتقالات التعسفية، والمحاكمات والمضايقات نتيجة لذلك. ويتم تطبيق كل من قانوني الجريمة الالكترونية وقانون مكافحة الإرهاب اللذين تم اعتمادهما في سنتي 2007 و 2014 على التوالي بصورة تعسفية ضد الناشطين السلميين في مجال حقوق الإنسان .

اننا، منظمات حقوق الإنسان الموقعة أدناه، نكتب لكم لنطلب منكم في شهر رمضان المبارك، أن تأمروا بإطلاق سراح جميع مدافعي حقوق الإنسان وسجناء الرأي المعتقلين ومنهم وليد أبو الخير، الدكتور محمد القحطاني، الدكتور عبد الله الحامد، الدكتور عبد الكريم الخضر، رائف بدوي، محمد البجادي، فاضل المناسف، فوزان الحربي، الشيخ سليمان الرشودي، عيسى النخيفي وكافة زملائهم الآخرين. ان هذه الخطوة ستمثل بادرة إيجابية وستطمئن المجتمع الدولي، حيث ان جميع هؤلاء الناشطين لم يرتكبوا أي جريمة على الإطلاق، وأنهم مارسوا ببساطة حقهم في العمل السلمي والشرعي في حماية وتعزيز حقوق الإنسان.

نحن قلقون جداً على السلامة الجسدية والنفسية لهؤلاء المدافعين عن حقوق الإنسان وسجناء الرأي في ظل التقارير الكثيرة الموثقة التي تحدثت عن سوء معاملتهم وعدم توفر الرعاية الصحية اللازمة لهم. اننا نعتقد بقوة أن وضع المدافعين عن حقوق الإنسان المعتقلين في السعودية يتعارض مع أحكام الأمم المتحدة المنصوص عليها في "القواعد النموذجية الدنيا لمعاملة السجناء".

ان احترام الحريات العامة، بما في ذلك الحق في حرية الرأي والتعبير، يجب أن يكون من أولويات المملكة. وينبغي أيضاً أن يشمل ذلك حق منظمات حقوق الإنسان المحلية في العمل بشكل قانوني وفي بيئة آمنة ومواتية دون خوف من الانتقام وخالية من أي شكل من أشكال التهريب والمضايقة. وهذا يتطلب إلغاء جميع القوانين التي تحد بصورة غير قانونية أو تقيد حرية التعبير من خلال وسائل الإعلام التقليدية أو شبكات التواصل الاجتماعي .

كما ذكر أعلاه، فإن قانوني الجرائم الإلكترونية ومكافحة الإرهاب، على وجه الخصوص، قد طبقت بطريقة تعسفية لإسكات المدافعين عن حقوق الإنسان وتقييد حرية التعبير بصورة غير مشروعة. في الوقت الذي نقر فيه بحقوق وواجبات جميع الدول لمحاربة الإرهاب، نحن نعتقد كمنظمات لحقوق الإنسان، أنه من الضروري مواجهة هذه التهديدات بطريقة تحترم حقوق الإنسان وتتوافق مع التزامات المملكة العربية السعودية بموجب القانون الدولي. وهذا يعني أن المدافعين عن حقوق الإنسان لا يجب أن يمنعوا أو يعرقلوا عن ممارسة حقوقهم ومسؤولياتهم في الدفاع عن حقوق الإنسان. إننا نخشى من أن عدم وجود بيئة آمنة ومواتية لحماية وتعزيز حقوق الإنسان، وقمع وسجن المدافعين عن حقوق الإنسان، قد ساهم في لجوء البعض إلى العنف. إننا نؤمن إيماناً عميقاً بأن الحوار الوطني الحقيقي مع كل الأطياف ذات الآراء السلمية في المملكة هو الطريق الأسلم لاستيعاب واحتواء الخلافات.

صاحب الجلالة، لقد ذكرتم في لقائكم بهيئات حقوقية سعودية بتاريخ 22مايو/مارس 2015، بأنكم تعملون على "تحقيق العدل، وكفالة حرية التعبير، والتصدي لأسباب التفرقة ودواعيها، وعدم التمييز، فلا فرق بين مواطن وآخر، ولا بين منطقة وأخرى، فأبناء الوطن متساوون في الحقوق والواجبات". لسوء الحظ، فإن هذه الكلمات لم تنعكس حتى الآن على أرض الواقع. نحن ندعوكم اليوم للتأكد من أن القيم والمبادئ التي تبنيها بشكل واضح ودعوت لها يتم تطبيقها في الواقع .

وأخيراً، فإننا ندعوكم الى ضمان وفي جميع الظروف قدرة المدافعين عن حقوق الإنسان في السعودية على القيام بعملهم السلمي المشروع في مجال حقوق الإنسان دون خوف من الانتقام، وبدون مضايقات بما في ذلك المضايقة القضائية.

المنظمات الموقعة:

1. منظمة العفو الدولية
2. مركز القاهرة لدراسات حقوق الإنسان
3. سيفيكاس التحالف العالمي من أجل مشاركة المواطنين
4. فرونت لاين ديفيندرز
5. مركز الخليج لحقوق الإنسان
6. هيومان رايتس واتش
7. الفدرالية الدولية لحقوق الإنسان تحت مظلة مرصد حماية مدافعي حقوق الإنسان
8. المنظمة الدولية ضد التعذيب تحت مظلة مرصد حماية مدافعي حقوق الإنسان
9. مراسلون بلا حدود